

intellectuelle de l'homme; pour Hume, la seule justification de la croyance est la force de l'habitude.

-Sous le titre "Critique du scepticisme humien: problème de reconnaissance des vérités de l'existence", le chercheur tunisien Nouredine Assafi traite un point crucial dans la philosophie de Hume. Il s'agit du scepticisme qui inspire l'œuvre de Hume, et les résultats qui en découlent.

-Le chercheur irakien Mazen Motawari a écrit un article intitulé "Hume et la causalité: le jeu de la contradiction douteuse". La présente étude est consacrée à un examen critique de la réflexion de Hume sur la causalité. Le chercheur examine la justesse de l'argument selon lequel Hume élude la nécessité ontologique et inévitable de la relation cause-effet dans la compréhension des êtres qui ne peuvent être considérés que par le biais de l'expérience empirique.

-Le chercheur iranien Chehab Eddine Mahdawi a écrit un article intitulé "David Hume et ses pratiques empiriques dans la philosophie: étude de la causalité en tant que paradigme". Il met en valeur les pratiques de Hume dans la philosophie empirique, où Hume considère que la nécessité extérieure ne peut être réduite à l'impression, elle découle dans la causalité de l'habitude et s'édifie sur la loi d'association.

la théorie de Hume". Il essaie de clarifier la liaison entre la raison et la morale dans une perspective analytique et critique, par le biais de l'intérêt de Hume porté à l'influence de la raison sur la morale, la force de la première étant réduite puisqu'il pense que l'affectivité a le grand mérite dans ce champ. Mais cette vision n'a pu emporter l'adhésion de Hume pendant sa carrière, il adopte donc des points de vue divergents.

Dans "**Cercles de débat**", on trouve plusieurs articles:

-Le chercheur iranien Mohamad Fateh Ali Khani met en cause les thèses de Hume sur le miracle dans le cadre de son contestation avec la théologie chrétienne. Khani, dans cet étude consacrée à la manière dont Hume a examiné le miracle, cherche à critiquer cette question dans le cadre de ses préoccupations pour la philosophie de la religion. De plus, il introduit une déconstruction des théories de Hume pour les analyser et les critiquer à partir de la légitimation du miracle d'après la méthode du raisonnement causal.

-Le chercheur égyptien Bahaa Darwiche a écrit un article intitulé "David Hume en tant qu'exemple des Lumières". Il illustre une des théories de Hume, celle qui permet à la "science de l'homme" de présider les autres sciences, alors que les résultats établis par les philosophes des Lumières affirment que l'homme est un être sans âme ni essence psychique, écarté de toute décision libre. Le chercheur souligne que l'œuvre de Hume met en avant ce trait: ce philosophe met en doute le caractère épistémologique de la faculté

-Le chercheur iranien Ali dajakam écrit un article intitulé "Débat sur la relation entre l'esprit et les yeux". Il examine les thèses de Hume dans le système critique de Mutahari; le chercheur révèle que Hume ne se contente pas de nier l'essence psychique, il nie également l'essence matérielle extérieure; en effet, Hume prétend qu'on peut établir, à partir de la sensation et de l'expérience, une série de phénomènes que nous qualifions de symptômes et états; quant à l'essence physique qui est l'origine de la conscience et de l'affection, l'expérience ne lui apporte aucune confirmation, la sensibilité ne la témoigne.

-Le chercheur égyptien Ghidan Assayed Ali a écrit un article intitulé "Naissance de la religion d'après Hume: du plurithéisme au monothéisme, critique de l'évolution des religions". Sous une perspective critique, il analyse la théorie humienne de l'origine des religions et leur évolution; il révèle également l'insuffisance du traitement humien à régler ces questions, ainsi que ses contradictions dans l'analyse du phénomène religieux.

-Sous le titre "La causalité déficiente: critique humienne de la raison insuffisante", la chercheuse tunisienne Sarah Dabouçi développe une critique de la causalité édifiée par Hume. Elle examine ses positions sceptiques qui affirment l'impossibilité d'établir des vérités définitives. La raison, dit-on, est incapable d'assurer une explicitation de la relation entre cause et effet.

-Le chercheur iranien Huçein Ali Chidan a écrit un article intitulé "La liaison dérégulée entre raison et religion: perspective critique de

L'essai est centré sur l'aspect de la connaissance dans le scepticisme de Hume, afin de mettre en évidence l'effet sceptique sur la vie et la vision humienne du monde. Dans cet article, il sera question du rapport de Hume à l'origine grecque du scepticisme qui remonte à Berron, son fondateur au troisième siècle avant J.C., dominant jusqu'aux siècles de la lumière et de la modernité.

-La théorie humienne de la justice: une démarche critique de la philosophie politique est le titre de l'étude du chercheur iranien Ahmad Waizi. Il aborde les règles de justice chez Hume, et précise leur connexion aux principes épistémologiques et anthropologiques déjà illustrés dans une étude critique portant essentiellement sur la théorie susmentionnée. Le chercheur rejette le fait que Hume adopte deux théories distinctes à propos de la justice: il semble que Hume élabore une appréhension de la justice basée sur des conceptions spécifiques pour l'homme, son statut épistémologique, ses qualités morales et ses impulsions intérieures qui encouragent l'homme à créer une société dans laquelle ces principes sont privilégiés

-sous le titre "Les anciens, la conscience simple et le scepticisme de Hume: l'identité et la méfiance excessive" la chercheuse américaine Maria Magula Adamus aborde trois questions principales souvent ignorées par les autres chercheurs: - l'opinion de Hume quant à la philosophie ancienne telle qu'elle est développée dans la troisième partie, l'identité et la simplicité des corps seront particulièrement abordées –la contestation de l'opinion de Hume sur l'identité et la simplicité –montrer l'impossibilité de prendre au sérieux un scepticisme modéré.

## Résumés du numéro 18 de la revue

### Al. Istighrab

#### David HUME

#### Philosophe de la moquerie à l'égard de la raison

Le numéro 18 de la revue al-Istighrab est intitulé "David HUME: philosophe de la moquerie à l'égard de la raison". Des chercheurs et intellectuels de l'Europe, d'Amérique et du monde arabo-islamique y ont contribué. Voici les résumés des études et essais selon l'ordre de la revue.

- Dans "**Préface**" Mahmoud HAIDAR écrit un éditorial intitulé "David Hume, rivalité de la raison et refus de la métaphysique". Il examine la personnalité de HUME qui est assez attirée par le doute pour se soumettre à l'incertitude absolue qu'il soit par l'expérience ou par le raisonnement.
- Dans "**dossier**", on trouve de nombreux essais qui sont les suivants:
  - Le chercheur britannique Miles Fredric Bournett discute du problème le plus délicat dans le système philosophique humien. Il s'agit de se demander si le sceptique pense son doute en examinant les phénomènes de l'existence ainsi que leurs causes.

# Table des matières

## **Cercles de débat**

### **- les thèses de Hume sur le miracle**

- Mohamad Fateh Ali Khani ..... 160

### **- David Hume en tant qu'exemple des Lumières**

- Bahaa Darwiche..... 203

### **- Critique du scepticisme humien**

- Nouredine Assafi ..... 222

### **- Hume et la causalité**

- Mazen Motawari ..... 239

### **- David Hume et ses pratiques empiriques dans la philosophie**

- Chehab Eddine Mahdawi..... 251

## **Les résumés du contenu en français et en anglais**

261

# Table des matières

## Préface

- "David Hume, rivalité de la raison et refus de la métaphysique".....Mahmoud Haidar 7

## Dossier

- le sceptique peut-il vivre son propre scepticisme?
  - Miles Fredric Bournett ..... 12
- La théorie humienne de la justice
  - Ahmad Waizi ..... 45
- Les anciens, la conscience simple et le scepticisme de HumeMaria Magula Adamus ..... 75
- Débat sur la relation entre l'esprit et les yeux.
  - Ali dajakam..... 85
- Naissance de la religion d'après Hume: du plurithéisme au monothéisme
  - Ghidan Assayed Ali ..... 103
- La causalité déficiente: critique humienne de la raison insuffisante
  - Sarah Dabouçi ..... 124
- The Troubled Link between Reason and Religion
  - Huçein Ali Chidan ..... 141

that cannot be found through sensory experience.

- The Iranian researcher "Shahabuddin Mahdawi" wrote a paper entitled "David Hume and his Application of the Experimental Approach to Philosophy: a Study of the Principle of Causation as a Model," highlighting the process of Hume's projection of the experimental approach onto philosophy, where Hume considered that the external necessity is not something that can be traced back to the impression, and he explained in the principle of causation that it is an emerging mental necessity based on the law of association.



- The Egyptian scholar "Bahaa Darwish" wrote an article entitled "David Hume as an Example of the Enlightenment Dilemma", in which he highlighted one of Hume's philosophical structures that made "the science of human being" at the top of other sciences, while the results concluded by the Enlighteners are exactly the opposite, as those results ended saying that man is a being without a soul, without a psychological essence, no freedom for his will, and no extraordinary faculty of the mind he has, either, and therefore, he has got no distinction from other beings that could be equivalent to his pride of his capabilities. The researcher also pointed out that Hume makes up this characteristic in the best representation, it can also be said that he is the philosopher of doubt about the human mental capacity in terms of its cognitive ability, as he found no justification for a belief other than the power of habit.

- Under the title "Critique of Hume's Skepticism: The Difficulty of Knowing the Facts of Existence", the Tunisian scholar and academic "Nouredine El-Safi" addressed the most attractive point in David Hume's philosophy, and we mean by that the suspicion and skepticism that governed his overall intellectual achievement and the implications that resulted later.

- The Iraqi researcher "Mazen Al-Mtouri" writes an article under the title "David Hume and the Causation Law: The Ambivalent Contradiction Game" in which he sought to study and criticize David Hume's position on the causation law and explain the contradiction in his logic. In this context, the researcher wonders about the correctness of the argument that forced Hume to deny the existential and inevitable necessity of the relationship between cause and effect in understanding and realizing the abstractions

Mind by David Hume," the Tunisian researcher "Sarah Daboussi" critically approached the issue of causation as constructed by Hume. It also dealt with his skepticism, which admits that it is impossible to reach final facts. That is due to the inability of the mind - as he claims - to explain the relationship between a cause and its producer.

- The Iranian researcher "Hussein Ali Shaydan Shaid" wrote an article entitled "The Troubled Link between Reason and Religion: A Critical Approach to David Hume's Vision" in which he clarified the nature of the link between reason and morality in a critical and analytical framework, through the great importance Hume attached to the question of the effect of the mind on morality, where he restricted the scope of the mind's influence largely due to his belief that emotions are rather the most fortunate in this regard. However, Hume did not adhere to this view throughout his intellectual course, but instead he sometimes adopted views that were inconsistent with his own previous views.

- In the chapter on "Debate Circles" you will read a set of researches that are sequenced as follows:

- The Iranian researcher Muhammad Fath Ali Khani discussed here Hume's treatises related to the miracle in the context of his arguments with the Christian theology. In this research focusing on how Hume has handled the subject of the miracle, Ali Khani endeavors to criticize issue within the frame of his interests in the issues of theological philosophy. Besides, the research includes a breakdown and an analysis of Hume's ideas; subsequently, he criticized on the basis of the realism of the miracle according to the rational induction approach.

it in the third section, with particular stress on his discussion about the identity and the simplicity of bodies.

b. Protesting about his view about the identity and the simplicity of bodies

c. Declaring that it is impossible to take his advice of having "moderate" skepticism seriously

- The Iranian researcher, Ali Djakam wrote about "The Controversial Relation Between the Mind and the Eye" in which he observes Hume's theses in Mutahari's critical ideology so he would uncover for us that Hume did not only deny the existence of the independent psychological essence, but he also denied the existence of the external materialistic essence, too; for he claimed that we conclude from feelings and experimentation the existence of a series of things called symptoms and conditions, but the existence of the physical essence which is the origin of the conditions of the conscience and the inner voice is neither supported by experimentation, nor is it evidenced by the sense.

- The Egyptian researcher and academic "Ghidan El-Sayed Ali" wrote a research entitled "The Genesis of Religion to Hume from Pluralism to Monotheism: Criticism in the Development of Religions" and it contains a critical contiguity of Hume's vision about the origin and rising of religions, their development and advancement; he intended to show the shortcomings and deficiencies that marred Hume's treatment of the religious issues, explaining his contradictions in those cases that Hume had claimed not only discerning their truths but also exploring them.

- Under the title "The Incomplete Causality: Criticism of the Limited

they are observing the phenomena of existence and the reasons lying behind those phenomena.

- The research focuses on the epistemological side, not the ideological, in Hume's skepticism so it may point out the effect on his behavior in life and on his view of the world; also, he touches on Hume's relation with the Greek foundation of the skeptic trend which had started with Byronism (named after Byron), who is the founder of skepticism school of thought in the 3rd Century B.C. and remained prevailing till the ages of enlightenment and modernity.

- Hume's Theory on Justice: An Endeavor to Criticize his Political Theory:

- The researcher "Ahmad Wae'thi" endeavored in his study to explicate and analyze the views and the theories proposed by Hume in the domain of justice; he clarified the extent of justice's correlation with the epistemological and anthropological precepts he advocates in a critical study fundamentally revolving about his theory on the aforementioned topic. Also, the researcher defended a conceived delusion which states that Hume adopts two various theories about justice, and rather his discernment of justice is based on conceptions particularly with respect to man and his epistemological position, the nature of his moralistic virtues, and his internal motives which motivate him to establish a society where those precepts are taken into consideration.

- Under the title "The Ancients, the Vulgar, and Hume's Skepticism: Identity and Exaggerated Uncertainty," the American researcher "Maria F. Magoula Adamos" discusses three fundamental cases so long they have been disregarded by critics, and they are:

a. Hume's account of the ancient philosophy the way he presented

# Summary of the Research Essays Included in the 18<sup>th</sup> Issue of Al-Istighrab

David Hume  
The Satire Philosopher of Reason

The new issue # 18 of the quarterly "Al Istighjrab" has been released under the title: "The Satirist Philosopher of Reason." Researchers and thinkers from Europe, the USA, the Arab and the Muslim countries have contributed to the publication; in the following lines, there is briefly a presentation of the researches and the studies included in agreement with the section serialization set.

- In "**Editorial**" the central Editor-in-Chief, Mahmoud Haidar wrote an article titled "David Hume.. The Foe of Reason.. The Denier of Metaphics" in which he handles David Hume's character fascinated by skepticism to the extent of uncertainty about anything whether through experimentation or through rational induction.
- In the "**File**" there is a selected set of studies and researches to be presented as follows:
  - The academic British researcher Myles Fredric Burnyeat writes an article under the title "Can the sceptic live his scepticism?" discussing one of the most sensitive and critical in David Hume's philosophy system. The fundamental question orbiting around this issue is to know whether the doubtful lives their suspicion while